
Newsletter
International Office, RWTH Aachen University      May 2012

DAAD recently launched a new program „Strategic partnerships and thematic networks“: Successful applications will 
be awarded with 250.000 Euro per project per year for up to 4 years to finance measures which build (new) strategic 
partnerships and thematic networks. DAAD is not funding already existing networks like for example IDEA League. Due 
to limited funding, DAAD can accept no more than two applications per university. To discuss and select promising plans 
to establish strategic partnerships and thematic networks of RWTH Aachen University, which have to be signed by the 
rector of RWTH, please take note of the RWTH´s internal deadline for applications: 

Please contact the International Office, Dr. Heide Naderer (ü heide.naderer@zhv.rwth-aachen.de; phone: 80-90663) 
before May 18, 2012 for further questions and/or intended applications in this program. Interested parties may also get 
in touch with the rector´s delegates for specific countries which are listed at ü http://www.international.rwth-aachen.
de/go/id/thg. You can find RWTH Aachen University’s Internationalization Plan at ü http://www.international.rwth-
aachen.de/go/id/tuq/.

     DAAD call for application: „Strategic partnerships and thematic networks“

DAAD‘s new program proposes two lines of action:

Program line A – Strategic partnerships

Programme line A supports partnerships which include one or more subject areas and/or comprise different levels or scopes 
of cooperation. In contrast to partnerships exclusively managed by individual departments, this programme encourages 
more intensive partnerships at the university level.

Program line B – Thematic networks

Programme line B encourages network-building between German and selected foreign universities on a subject-related or 
thematic level. This programme line supports research-related, multilateral, international networks comprised of a limited 
number of distinguished foreign partners. The inclusion of non-university research institutes in Germany and abroad is not 
only permitted, but encouraged. It aims to position participating German universities at the forefront of the international 
research sector through the establishment of competence centers.

Please find more and extensive information on DAAD´s website: 

ü http://www.daad.de/hochschulen/ausschreibungen/20058.de.html
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Special

     RWTH Aachen University to participate in the annual NAFSA:  
     Association of International Educators conference

From May 29th to June 01, 2012, RWTH Aachen University will be represented at the annual “NAFSA: Association 
of International Educators” conference in Houston, Texas. The conference is a forum for exchange for experts in the 
internationalization of higher education. Approximately 7500 administrators from all over the world will represent their 
respective institutions. RWTH Aachen University will be participating as part of the TU9 booth and discuss existing or new 
exchange and collaboration opportunities with other universities. 

If you are interested in getting in contact with specific universities, or have topics to discuss with current partners, 
please get in touch with Britta Piel, Tel. 90667, ü britta.piel@zhv.rwth-aachen.de, who will attend NAFSA on behalf 
of RWTH Aachen University.
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Der DAAD hat soeben ein neues Programm „Strategische Partnerschaften und Thematische Netzwerke“ ausgeschrieben: 
Erfolgreiche Hochschulen können bis zu 250.000 Euro pro Projekt und Jahr mit einer Laufzeit bis zu vier Jahren zur 
Finanzierung der vorgeschlagenen Maßnahmen erhalten. Der DAAD finanziert keine bereits bestehenden Netzwerke, 
wie beispielsweise IDEA League. Aufgrund der begrenzten Mittel kann der DAAD nur zwei Anträge pro Hochschule 
akzeptieren. Um innerhalb der RWTH erfolgversprechende Anträge zu diskutieren und auszuwählen, die dann vom Rektor 
unterzeichnet werden müssen, beachten Sie bitte den RWTH-internen Anmeldungstermin: 

Bitte melden Sie sich bis zum 18. Mai 2012 bei Frau Dr. Heide Naderer (ü heide.naderer@zhv.rwth-aachen.de;  
Tel.: 80-90663) für mögliche Rückfragen und/oder geplante Bewerbungen in diesem Programm. Interessenten 
sollten ebenfalls Kontakt mit den jeweiligen Rektoratsbeauftragten für die Schwerpunktländer der RWTH Kontakt 
aufnehmen, deren aktuelle Liste sich unter ü http://www.international.rwth-aachen.de/go/id/thg befindet. Das 
Internationalisierungskonzept der RWTH finden Sie unter ü http://www.international.rwth-aachen.de/go/id/tuq/.

Das neue DAAD Programm hat zwei Aktionslinien:

Programmlinie A – Strategische Partnerschaften

Programmlinie A fördert Partnerschaften, die sich über einen oder mehrere Fachbereiche erstrecken und/oder verschiedene 
Ebenen und Aktionsfelder der Kooperation umfassen. Im Unterschied zu Partnerschaften, die ausschließlich von 
Fachbereichen geführt werden, sollen hier weitergehende Absprachen auf Hochschulebene angestrebt bzw. vereinbart 
werden.

Programmlinie B – Thematische Netzwerke

Programmlinie B zielt dagegen auf eine Vernetzung auf fachlicher bzw. thematischer Ebene mit ausgewählten ausländischen 
Hochschulen. Gefördert werden hier forschungsbezogene multilaterale und internationale Netzwerke mit einer überschaubaren 
Zahl renommierter ausländischer Partner. Die Einbeziehung außeruniversitärer Forschungseinrichtungen in Deutschland 
und im Ausland ist dabei möglich und erwünscht. Es soll zudem den beteiligten deutschen Hochschulen dabei helfen, sich 
durch die Schaffung von Kompetenzzentren in der „ersten Reihe“ der internationalen Forschungslandschaft zu platzieren. 

Ausführliche Ausschreibungsinformationen finden Sie auf den Webseiten des DAAD: 

ü http://www.daad.de/hochschulen/ausschreibungen/20058.de.html
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     RWTH-Teilnahme an Jahreskonferenz der NAFSA: Association of International Educators

Vom 29. Mai bis 01. Juni 2012 wird die RWTH Aachen auf der Jahreskonferenz der „NAFSA: Association of International 
Educators“ in Houston, USA, vertreten sein. Die Messe dient dem Austausch von Hochschulexpert/innen im Bereich 
Internationalisierung; etwa 7500 Administrator/innen aus allen Ländern werden ihre jeweiligen Hochschulen repräsentieren. 
Die RWTH Aachen wird am TU9-Stand vertreten sein und u.a. Gespräche mit Hochschulvertreter/innen zu bestehenden 
oder neuen Austausch- und Kooperationsmöglichkeiten führen. 

Sollten Sie Themen haben, die Sie mit Ihren Partnerhochschulen diskutieren möchten oder Interesse an Abkommen mit 
speziellen Hochschulen haben, nehmen Sie bitte Kontakt mit Britta Piel, Tel. 90667, ü britta.piel@zhv.rwth-aachen.de 
auf, die die RWTH vor Ort vertreten wird.


